
Književnost, zamejstvo in... ljubljanske ceste ^
V razponu enega leta sta se v 

zamejstvu pojavili dve literarni deli, 
ki sta, če že ne po slogu pa vsaj po 
vsebini, presenetljivo podobni. V 
mislih imam delo Marija Čuka Pena 
majskega vala in roman Alojza Re
bule Cesta s cipreso in zvezdo. 
Oba obravnavata tematiko, ki je 
nam zamejcem tako ljuba in draga: 
odnos med Slovenci in Italijani, le 
da ga Rebula umešča v čas druge 
svetovne vojne, Čuk pa v neki ne
definirani čas, mišljen futuristično, 
a vseeno tako blizu našim dnem. 
Ni moj namen izdelati kakšnih kritik 
ali pohval na račun teh dveh literar
nih del, vendar se pri branju obeh 
pojavlja vprašanje, ali smo zamejci 
sploh sposobni razmišljati o čem 
drugem kot o svoji ogroženosti ali 
o odnosu z večinskim narodom. 
Nočem kriviti dveh piscev, saj do
bro vemo, da sta obšla bodisi eden 
kot drugi tudi druga področja obče 
človeškega, vendar dejstvo, da sta 
se v tako malem času, v tako majh
nem prostoru pojavila dva romana 
z isto vsebinsko iskro (toda z bist
veno drugačno fabulo), me postav
lja pred različne dileme. Ne znam 
si več predstavljati Slovenca, ki bi 
bil kot človek popolnoma prepričan 
v to, kar dela, oziroma Slovenca 
brez bojazni, brez kompleksa manj
vrednosti, saj nam ga današnji svet 
predstavlja kot “človeka brez hrbte
nice”, vedno postavljenega pred 
večno dilemo političnega izbiranja 
in nacionalne ogroženosti. Zamejci 
smo pa na te slovenske nacionalne

strahove včasih tako ponosni, da 
jih ovekovečujemo, namesto da bi 
jih obsojali. Ponižnost Slovenca ni 
tista ponižnost, ki skriva v sebi glo
bokoum nost in srčnost, ampak 
hlapčevstvo brez cankarjanske  
oznake. Povprečni Slovenec ni na
rodno zaveden, ampak ga te stvari 
enostavno ne zanimajo. Ali je to 
posledica petdesetletnega enoum
ja? Ali spada to v podobo sloven
skega naroda? Zamejci se moramo 
te poprečnosti rešiti, ker smo edini, 
ki lahko v poangleščeno in potro
šniško Slovenijo vpeljemo zdravi 
kozmopolitski duh, ki se zaveda ko
renin, iz katerih je zrastel. Zamej
ska ogroženost lahko postane do
bro orožje proti kulturni asimilaciji, 
ki je še kako prisotna, vendar ne

sme postati vsakdanje tarnanje in 
samoobjokovanje, saj le kdor se 
svoje ogroženosti zaveda, jo bo 
preprečeval in se skušal kulturno 
dvigniti. Ko sem nekoč ljubljanskim 
prijateljem razlagal o stanju zamej
cev, je neko dekle izreklo stavek, ki 
je v meni vzbudil ponos in grenko
bo: “Vi zamejci ste edini, ki v sebi 
nosite narodno zavest.” Ponos, da 
sem lahko dober Slovenec, kultur
no osveščen, zaveden in kozmopo
lit, prav zaradi svojega zamejstva; 
grenkobo, ker se zavedam, da so 
Slovenci sposobni dokazati svojo 
zavest samo, ko pride Clinton v 
Ljubljano in zaradi tega obnavljajo 
ter popravijo vse ceste, po katerih 
se bo vozil...

David Bandelli

Rok Oppelt: Polje.



SLOVENI JI A V SVETO

Anketa o Drago mladih
Letošnja Draga m lad ih , ki bo  poteka la  od  četrtka 2. do 

sobote  4. septem bra, nosi okvirn i nas lov “M ladinska ku ltu 
ra: sam o za m lade?”. S tem naslovom  se že lim o osredoto
čiti na prob lem  m ladinske kulture, točneje umetniškega ust
varjanja, v  vseh ozirih. Tako bo na uvodnem  predavan ju  (v 
četrtek, 2. septem bra ob 16.30) Branko Cestnik orisal m e
sto, k i ga im a m ladinska um etnost v današnjem  svetu, pa  
tudi duhovne in socia lne potrebe  današnje m ladine. O sta li 
dve s rečan ji se bosta odvija li v ob lik i diskusije. Prva (v p e 
tek, 3. septem bra ob 10h) bo skušala g lob lje  spozna ti m la
dinsko ustvarjalnost, druga (v soboto, 4. septem bra ob 10h) 
pa se bo osredotoč ila  na p rob lem  etike v estetiki. Gostje  
prve debate bodo skladatelj resne glasbe in pevovodja Am
brož Čopi, skladate lj film ske g lasbe Rok Golob, p ro feso r 
na univerzi v  L jub ljan i in b ivš i č lan skupine Pankrti dr. Gre
gor Tomc te r kan tavto r Zoran Predin, druge pa teo log in 
um etnik p. Marko Rupnik, imena drugega gosta pa ne m o
rem o še razkriti. V tem okviru  sm o zb ra li neka j m nen j m ed  
sam im i o rgan iza to rji srečan ja : Z d i se mi, da sm o m lad i v 
zam ejstvu priv ileg iran i v  smislu, da im am o veliko možnosti, 
da razvijem o svoje ta lente in se posvetim o tistim  aktivno
stim , k i nas veselijo. Že od m alega se nam  posveča veliko  
pedagogov, išče jo  nas društva, krožki, pevsk i zbori, g la s 
bene šole, g ledališke skupine... Če se kdo hoče ku lturno  
udejstvovati, im a skora j vse m ožnosti, da izbere področje, 
k i ga zanim a. Če je  res talentiran, ga km alu kdo opazi, ke r 
je  m an jš ina  k ljub  vsem u lačna  in že jn a  m lad ih , k i b i se  
kakorkoli udejstvovali in s katerim i b i se eventualno v bodo
če tudi lahko postavila p red  svetom. Tako imajo m ladi m ož
nost, da nas topa jo , da ra zs ta v lja jo , da o b ja v lja jo  svo ja  
um etniška dela. Celo če n is i kdove kako talentiran, boš do
bil p rostor v kaki skupini. Morda pa je  v zam ejstvu le p rem a
lo pozornosti in posluha za nove, alternativnejše a li m oder-

Mira Fabjan si je  na III. zamejskem festivalu amaterskih odrov 
zaslužila nagrado za najboljšo stransko žensko vlogo, Tomaž 
Susič pa za najboljšo moško vlogo, v kategoriji otroških iger. 
Članoma Slovenskega odra izrekamo naše čestitke. Magdi Sa
mec pa dvakrat čestitamo: na festivalu v Mavhinjah je  dobila 
nagrado za najboljše kostume in scenografijo v kategoriji otro
ških iger, posebno pa jo  je  osrečilo rojstvo hčerke Veronike.

nejše oblike ustvarjanja: m oderen ples, kino, m oderna g las
ba, m odno ustvarjan je , računa ln iška  g ra fika ... Te ob like  
ustvarjan ja , k i so  tako p riv la čn e  za m lade, pa zah teva jo  
veliko sredstev, ka r predstav lja  po m ojem  na jhu jšo  oviro. 
V sekakor se m i zdi, da se tud i na tem področju  v m anjšin i 
m arsika j sprem inja.

Breda Susič

O sebno m islim , da je  D raga m ladih neka j p rece j raz li
čnega od  o rig ina lne  Drage, čep rav  sm o p re v z e li to ime. 
Draga m ladih je  predvsem  priložnost, da im am o m i m ladi iz 
zam ejstva neka j aktivnih s tikov z  dom ovino ozirom a z  m la
dino iz  m atice. Seveda ti dnevi na Opčinah se vrtijo okrog  
predavan j, okrog lih  m iz  in debat, g lavn i trenu tek pa sem  
prepričan, da je  p rav  tisti socia ln i trenutek oziroma družabni 
vidik tega srečanja. Zato mislim, da je  važno, da Drago m la
dih podp iram o in širimo, ke r je  edinstvena priložnost, da se  
čutim o povezane s S lovenijo.

Štefan Pahor

M ladi sm o kreativni. M oram o biti, če želim o ka j doseči v 
življenju. Sam  se p rece j ukvarjam  a li poznam  področja, kot 
so grafika, risanke, stripi, s likanje in um etnost nasploh, k je r 
je  us tvarja lnost ze lo  pom em bna. M lad i sm o nos ilc i novih  
idej, odkriva lc i novih področij, spoznava lc i novih obzorij... 
Z  ža lostjo  pa opažam , da je  večkra t m lad im  preprečeno, 
da b i svojo kreativnost popolnom a razvili. Največkrat so jim  
vrata zaprta, včasih pa le spoznajo, kako pom em bn i sm o  
m lad i p r i ustvarjanju. Kultura in ustvarja lnost se ena drugo  
izpopoln ju jeta, ne m orem  s i p redstav lja ti ene b rez druge.

Matej Susič

Letos bo na D ragi m lad ih  novost: v sklopu predavanj, 
debat, zabave  in d ružabnosti bom o p rire d ili tud i “um etn i
šk e ” delavnice, k je r se bodo ude leženci srečanja spoprije 
li tudi z  zavzetne jš im  delom. K er bo letos vodilna n it ravno  
ustva rja lnost m ladih, sm o p rire d ili š tir i de lavnice in s icer:, 
gledališko, glasbeno, likovno in plesno. V sklopu teh se bo
do sam i m ladi spoprijeli z  ustvarjanjem. Tako jim  bo dana tu
d i m ožnost, da izrazijo  svo je  um etniške sposobnosti.

Miriam Čermelj



UTRIP

mladi zaupajoKomu
Z a  vsakega m ladega, k i odrašča, 

pride  čas, ko  m u ž iv ljen je  v  lastn i d ru 
ž in i ne  zados tu je  več, v d ruž in i se  ne  
p o č u ti več abso lu tno  varnega, s ta rš i 
posta ja jo  nad ležn i in starokopitni, sre 
d išče  vseh in te re so v  se  p rem akne  z  
dom a  v s k u p in e  v rs tn iko v . M la d i s i 
p o išče jo  p rija te lje  in p rija te ljice , d ruž
bo, “k la p o ”... S  svo jim i sovrs tn ik i p re 
živijo  večji de l dneva (v šoli, v  krožkih, 
m e d  svo jim  p ro s tim  časom ), z  n jim i 
de lijo  razne  izkušn je , ra d o s ti in  p ro 
b lem e...

P o g o vo r je  go tovo  v teh le tih  ze lo  
pom em ben. P ogovor bogati, p ogovo r 
je  sredstvo, p reko  katerega m lad i g ra 
dijo p rija te ljstva, sredstvo, p reko ka te 
rega odkriva jo  svet. K om u m la d i z a 
upa jo  svo je  skrivnosti, s kom  se rad i 
pogovarja jo  in o čem  se rad i pogova r
ja jo ?  K om u n a jb o lj z a u p a jo ?  Je  tud i 
ka j takega, česa r s i ne  upajo n ikom ur 
za upa ti?

O teh in podobn ih  vprašan jih  sm o  
se pogovorili s skupin ico štirinajstletni
ko v  z  Opčin.

KARIN MALALAN: Največkrat se 
pogovarjam s prijatelji v šoli, večino
ma z dekleti, manj s fanti. Med dru
gim se pogovarjamo tudi o mladinskih 
problemih, npr. o drogi, o kajenju... 
Govorimo tudi o svojih lastnih proble
mih, npr. o šoli, o domu itd. Najbolj 
osebne stvari pa zaupam le nekate
rim prijateljicam, tistim, ki jih sama 
skrbno izberem. O problemih se po
govarjam tudi v družini, najbolj z ma
mo.

JASNA KOŠUTA: Po naravi sem 
bolj zadržana, čeprav se ne zdi. V 
družbi sem zelo živahna, o svojih pro
blemih pa se ne pogovarjam s komer
koli. Nasprotno! Na splošno vsa čust
va zadržim zase in jih ne zaupam, še 
posebno v družini ne. Po pravici po
vedano je tista oseba, ki ji najbolj za
upam, moja sestra. Njej izpovem tudi 
osebne probleme. S prijatelji pa se 
pogovarjamo o bolj splošnih stvareh. 
Samo včasih se zgodi, da se pogovo
rimo tudi o bolj osebnih in resnih pro
blemih.

ROBERTA PURICH: Največkrat 
se pogovarjam s prijateljicami, s fanti 
bolj malo. Tudi z mamo se rada pogo
varjam. S prijateljicami se največkrat 
pogovarjamo o fantih, o glasbenih 
skupinah in pevcih, o oblekah in o 
tem, kam bomo šle popoldne... Tudi 
osebne probleme zaupam prijatelji
cam, saj me vse zelo dobro razume
jo. Vendar so tudi nekatere teme, o 
katerih mi je nerodno spregovoriti s 
komerkoli.

LORENZO STEFANI: Najraje se 
pogovarjam s kom, ki je moj prijatelj. 
Ugotovil sem, da je bolje, da se pogo
varjam s prijateljico kot s prijateljem. 
Prijateljici lahko zaupam vse svoje 
probleme in ravno tako ona zaupa 
vse meni. Ne skrivava si ničesar. S 
fanti pa se ne morem pogovarjati, ker 
ne razumejo mojih problemov in me 
ne jemljejo resno. Z njimi se ne mo
rem resno pogovoriti, zato se moram 
zateči k prijateljici.

LAVINIA ŠKERLAVAJ: Do pred 
kratkim sem najraje pisala dnevnik, 
ker nisem še našla prijateljice, ki bi ji 
lahko slepo zaupala. Dnevniku lahko 
zaupam vse in mi ni treba skrbeti, da 
bi me kaka zunanja okoliščina zmoti

la, ko “pripovedujem” najbolj delikatne 
stvari. Komaj letos sem našla prijate
ljico, s katero se večkrat pogovarjava 
in se obiskujeva. Ona se mi zdi za
nesljiva in z njo se počutim dobro. 
Njej lahko izpovem vse - pogovarjava 
se o šoli, prijateljih, fantih... Skupaj se 
tudi učiva, piševa naloge in hodiva k 
tabornikom. Pa ne samo to! Na pri
mer: njej starši že dovolijo, da se vča
sih malo našminka, meni pa še ne. 
Ko grem k njej, se včasih zabavava 
tako, da ona našminka tudi mene, po
tem ko moram domov, pa moram pa
ziti, da se dobro umijem, da moji ne 
opazijo...

FEDERICA D’ERCOLE: Najraje 
se pogovarjam s svojo prijateljico. 
Njej povem vse svoje skrivnosti in 
ona pove svoje meni. Zaupam ji, ker 
jo poznam že veliko let - lahko bi rek
la, da sva zrasli skupaj. Zaupam ji tu
di, ker vem, da ona pozna mene, da 
pozna moj značaj, jaz pa točno vem, 
kakšna je ona. S prijateljico govorim 
prav o vsem, na primer tudi o ljube
zenskih problemih, o problemih nas, 
mladih... Z mamo pa govorim o šol
skih problemih ali kaj podobnega...

Breda Susič



INTERVJU

Pogovor s Kraškimi ovčarji
Kraški ovčarji doživljajo v zadnjih 

časih izredne uspehe na glasbenem 
področju. Nastopili so na mnogih tek
movanjih in dosegli zavidljive uspehe, 
tako da že izstopajo v masi mnogih 
rock skupin, ki nastajajo bodisi v za
mejstvu kot drugod po Italiji. V zadnjih 
letih so se oddaljili od začetnega trde
ga rocka in se raje približali žanru, ki 
ga sami imenujejo “balkan rock” glas
ba. Sami so se tako predstavili:

M itja : Jaz sem Mitja, v skupini 
igram bobne, sem v službi in štu
diram klasične jezike na tržaški uni
verzi.

D anilo: Jaz sem Danilo, imenujejo 
me tudi Pilo. V skupini igram bas kita
ro in drugače študiram multimedialne 
vede.

M ate j: Jaz sem Matej, Keko, kla- 
viaturist. Drugače pa delam.

A ljo š a :  Jaz sem Aljoša, Sax, 
igram kitaro in pojem.

Iztok: Jaz sem Iztok, igram violino 
in študiram na klasičnem liceju.

Kdaj je skupina nastala?
D a n ilo : Skupina je nastala pred 

petimi leti, približno aprila, ko je Ke-

ko postavil na noge ansambel s čud
no pretvezo, da bomo šli igrat na 
neko tekmovanje, ki ga nikoli ni bi
lo! Iz tega se je nato rodila pošast, ki 
se imenuje ansambel Kraških ovčar
jev.

Kdo je na začetku sestavljal an
sambel?

M ate j: Tista, ki najdlje vztrajava v 
tem ansamblu, sva Mitja in jaz, ki sva 
začela že nekje januarja meseca. 
Prejšnji trije člani ansambla so nas 
nato zapustili. Mitja in jaz sva tako 
ostala na cedilu. Takrat sem se 
spomnil, da sem svoj čas igral z dve
ma drugima “kampelcema”, Danilom 
Pahorjem in Aljošo Saksido, ki sem 
ju tako blaženo povabil na prvo vajo. 
To je bilo aprila 1994. Stvar seje na
to nadaljevala, na začetku izredno tra
gično, nato pa...

M it ja : ... elegično!
M ate j: Šele pred dobrima dvema 

letoma se je začela naša idila.

Kaj pa ste delali tri leta?
M ate j: Eden je razbijal po bobnih, 

drugi je škrtal po basu, tretji je z zob
mi trgal strune kitare, četrti pa je raz

bijal po črnobellh tipkah. To je bilo na 
začetku.

Kdaj pa se je pridružil violinist?
D an ilo : Violinist se je pridružil ne

koliko kasneje, pred dvema letoma, 
in je vidno dvignil kvaliteto našega an
sambla.

M it ja : ... slušno dvignil!!!

Kako je prišlo do izbire imena 
Kraških ovčarjev?

A ljoša: Ko se je zadeva nadaljeva
la, smo si pač morali izbrati ime. Po 
dolgotrajnih sejah je centralni komite 
Kraških ovčarjev avtokratično odločil, 
da se ne moremo imenovati Prazne 
flaške, se ne moremo imenovati Cona 
A, Cona B, Cona C, se ne moremo 
imenovati Grešni kozli, se ne moremo 
imenovati Danilo in njegovi pijani pri
jateljčki. Nekdo je nato rekel, da bi 
morali vnesti v ime pridevnik “kraški”...

M ate j: In tako smo postali Kraški 
ovčarji.

Katero zvrst glasbe igrate?
M ate j: Mi se prilagodimo vsaki si

tuaciji! Začeli smo s trdim rockom, ker 
pa so nam povedali, da igramo prehi
ter rock, smo morali spremeniti žanr.

A ljoša : Tako sem jaz napisal prvo 
pesem v hrvaščini: Nisi znala.

M itja : Nadaljevali smo s coverjem 
Suada Plavega orkestra.

Po kom se zgledujete?
Iz tok : Naši idoli so Martin Krpan, 

Vlado Kreslin, Plavi orkestar, Parni 
valjak, Bijelo dugme, Goran Bregovič.

Na katerih važnejših tekmova
njih ste že nastopili?

A ljoša : Prvo tekmovanje, na kate
rem nismo sicer nič dosegli, smo se 
pa izpostavili, je bil v Red devilu leta 
1997, kjer smo spoznali Franca, ki 
nam od takrat vestno sledi in ki nam 
je odprl vrata v svet sodobne glasbe. 
Na natečaju Good morning live v Tor- 
sa di Porcenia v videmski pokrajiniKraški ovčarji (z leve proti desni): Mitja, Matej, Aljoša, Iztok, Danilo.
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Laže je zaspati v temi

smo dosegli drugo mesto. Na nate
čaju No playback leta 1998 smo do
segli prvo mesto v deželi, nato smo 
nastopili v Aquili in prišli med prvimi 
osmimi skupinami v Italiji. Tam so po
sneli tudi CD compilation, ki ga še se
daj čakamo. Letos smo nastopili na 
natečaju Arezzo wave in smo v izboru 
90 skupin zasedli prvo mesto v deželi, 
na državni ravni pa smo med prvimi 
dvanajstimi na 1295 skupin v Italiji. 
Bili smo res zelo zadovoljni. Tudi to
krat so pripravili CD compilation, ki 
ga tudi še vedno čakamo. Dosegli 
smo tudi prvo mesto na tekmovanju 
Triveneta Baraonda v disku Hippodro
me. Zmagali smo snemanje single 
CD-ja, torej dveh pesmi v studiu Pa
lace.

S katerimi občutki pa se vračate 
iz Arezza?

Mitja: S pristnimi občutki. Po na
stopu v Arezzu smo spoznali nekaj 
ljudi, nekaj časnikarjev, nekaj produ
centov, nekaj organizatorjev koncer
tov. Obljubili so nam tudi turnejo en
krat pozno jeseni po Italiji od Catan- 
zara do Devina.

Imate kakšen vraževerski obred 
pred nastopi?

Danilo: Seveda. Eden drugega 
sprašujemo: Where’s the stage?, na
to zakričimo Let’s rock in Mitja udari s 
palčkami.

Bodoči koncerti:
1. avgusta:
Cimolais: Festival Soni e suono
5. avgusta:
Marina lulia: Festival Mediterráneo
14. avgusta: Nabrežina
19. avgusta: Globojner
22. avgusta: šagra v Sacileju
7. septembra: šagra v Boljuncu 

Jadranka Cergol

Petek, 14.12.
Varajo me! Vedno so me varali! 

Kako, da se tega nisem zavedala? 
Jasno je. Vsi so vedeli za to, cel raz
red. Samo jaz sem bila tako slepa. 
Nisem se zavedala, da me moji prija
telji varajo. Moji prijatelji, ki so zame 
vedno bili najvažnejše osebe na tem 
svetu. Sedaj pa vem vse. Vem tudi 
za vsa zahrbtna posmehovanja. Še 
dobro, da mi je Tanja vse povedala; 
samo ona je bila odkrita z mano, če
prav nisva nikoli bili res prijateljici, 
kvečjemu le sošolki. Še dobro, da se
daj vse vem. Večno ji bom hvaležna.

Spet sem tu, v svoji sobi, in pi
šem. Ne vem več, kaj je res in kaj ni; 
ne razumem, kdo je res moj prijatelj, 
komu lahko zaupam. Poklicala sem 
Jasno. Vprašala sem jo, ali je res, kar 
mi je povedala Tanja. Srce se mi je 
napolnilo s srečo, ko sem slišala glas, 
ki je pravil, naj ne verjamem Tanji, ki 
tako govori iz zavisti. Naj si ne delam 
skrbi, da so vsi moji prijatelji, pravi 
prijatelji. Lahko bi ji verjela. Po logiki 
bi ji morala verjeti: že dolgo let sva 
prijateljici. Toda ne morem pozabiti 
na Tanjine besede. Sicer pa, zakaj bi 
me morali varati, saj sem jim vedno 
bila prijateljica, jim v vsakem slučaju 
pomagala, jim vedno ustregla in ved
no sem rekla, da se z njimi strinjam, 
tudi ko ni bilo res. Torej ni razloga, da 
bi me varali. Ne, ne varajo me.

Vseeno pa se ml sedaj zdijo njiho
vi pogledi lažnivi. Zdi se mi, da vidim, 
kako sl nekaj šepetajo, komaj se jaz 
obrnem v drugo smer. In njihovi po
zdravi, njihovi smehljaji, tako prisrčni; 
vedno pretiravajo z njimi, kot da bi se 
mi hoteli prilizovati, ali da bi hoteli kaj 
skriti pred menoj. In če bi hoteli skriti 
to, kar res mislijo o meni? Tudi to, da 
me kličejo na kak praznik ali na pico 
samo takrat, ko imam že kakšno dru
go opravilo s starši in ne morem z nji
mi: tudi to je samo naključje? Ali pa 
vedo, da tistega dne ne morem z nji
mi? Kako pa naj bi vedeli? Je meni 
kaj uteklo, ko sem govorila z njimi? 
Tega se ne morem spomniti!

Odločila sem se: zvedela bom za 
resnico, ne morem več živeti v dvo
mu. Kaj me briga, če me bo resnica 
prizadela: vsaj bom zanjo vedela. Do
volj pisanja za danes, boli me roka.

Torek, 19.1.
Nočem vedeti! Saj bom lahko ži

vela kot prej, kot da ne bi prav nič ve
dela. Bojim se resnice. Preveč sem 
se trudila, da bi našla prijatelje, sedaj 
pa jih nočem izgubiti. Tako bom laže 
živela; nima pomena, če me prijatelji 
varajo, samo da nisem sama, nikoli 
več. Pretežko bi bilo zame začeti zno
va, vem, da mi ne bi uspelo. Strah me 
je, preveč me je strah, da bi lahko 
zvedela resnico. Raje se še naprej 
delam, da sem slepa.

Pozno je že, še malo, pa bo ma
ma prišla v sobo in me zapodila v po
steljo, zato je bolje, da tudi danes 
končam s pisanjem. Lahko noč.

Rdeč dnevnik položim v predal, v 
katerem vedno leži, ko ne pišem vanj. 
In že sem v postelji. Nastavim še bu
dilko, nato pa ugasnem luč. V sobi se 
stemni. Ne vidim več knjig na policah, 
ne omare ne mizice. Niti budilke; sa
mo slišim jo, kako enakomerno tikta
ka. Ne vidim pa je več. Laže je zaspa
ti v temi.

Katerina Kuštrin

RAST, mladinska priloga Mladike, 
34133 Trst, ulica Donizetti 3 
Pripravlja uredniški odbor 
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OCENE

Raccontare Trieste 1999
Ob priliki knjižnega sejma k  Trstu 

“od Gutemberga do Laserja” je orga
nizacijski odbor izdal drobno knjigo 
Raccontare Trieste 1999. Obrnili so 
se na sedem sodobnih italijanskih pi
sateljev, da bi i/ dveh dneh napisali 
črtico o enem izmed najbolj literarnih 
mest v Italiji, o Trstu. Sedem pisate
ljev je ta izziv sprejelo in po svoje pri
povedovalo o lastnem odnosu do 
Trsta, mesta, v katerem sicer ne živi
jo, a ga kljub vsemu doživljajo na svo
jevrsten način.

Podnaslov knjige je Fantasmi, ki 
bi ga v tem primeru prevedla s “stra
hovi”, saj je rdeča nit, ki povezuje vse 
črtice, ravno strah: strah pred vojno, 
strah pred sovraštvom, strah pred 
razpadanjem. Vsi ti strahovi so nepre
stano prisotni v kozmopolitskem me
stu, tako v ozkih ulicah starega mesta 
kot na velikem trgu Zedinjene Italije, 
na kladivu Mihca in Jakca, na viso
kem skalnatem Krasu, ki objema 
Tržaški zaliv. To je naš Trst. Tudi ti 
pisatelji vidijo v Trstu strahove, bodisi 
tuje, predvsem pa svoje.

Ob prebiranju teh črtic nam pride 
na misel skupina pisateljev s konca 
prejšnjega stoletja, na čelu katere ne
dvomno izstopa Italo Svevo, saj je  
skupna težnja vseh avtorjev v knjigi 
ravno povratek v tisto dobo, ki je bila 
proti toku. To je težnja k “pravi” litera
turi, ki ne išče samo zunanjega blišča,

Naš sodelavec, član Sloven
skega odra, MOSPa in SKK 
Andrej Maver je diplomiral Iz 
statistike na tržaški univerzi. 
Čestitamo mu za lep študijski 
dosežek in mu želimo še veli
ko življenjskih uspehov.

ampak neko konkretno vsebino, to je 
tista literatura, ki je zmožna opisati tu
di najbolj krute plati današnje družbe 
a vseeno skozi tanko mreno osebne
ga doživljanja vsakdana. To je torej 
zelo moderna literatura, ki teži k dialo

gu sedanjosti s preteklostjo in skuša 
dojeti dediščino, ki so jo zapustili av
torji s konca prejšnjega stoletja, oziro
ma začetka našega. To težnjo je opa
ziti v precejšnji meri v sodobni itali
janski prozi, to je težnja po opisovanju 
vsakdanjih zgodb, pokrajin, zgodb 
neke negotove, v  sebi neenotne, raz
nolike, kulturno bogate, a tudi kmečko 
nagnjene Italije.

Knjiga zbira tako najrazličnejše 
vrste pripovedi: od spominske črtice 
do epistularne oblike pripovedi, od 
realističnih do hermetičnih zgodb. Ta
ko se npr. Alessandra Buschi spomi
nja svojega nonota, ki je pravil, da je 
njegova družina prišla iz Trsta. Spo
mini na njeno preteklost, na njeno 
otroštvo z nonotom se neprestano 
spajajo z opisom mesta, ki si ga sama 
ogleduje. Galebi, vonj po morju, nizka 
megla, ki se zgodaj zjutraj vije po pri
stanišču, drevesa, Miramar, staro me
sto z antikvariati: pisateljica se po me
stu prvič sprehaja, a se v njem čuti 
kot doma.

Guido Conti pa je napisal zgodbo 
o letečem strahu, ovitem v belo rjuho, 
ki ga burja raznaša po mestnih ulicah, 
dokler se ne ovije okoli Mihčevega 
kladiva in tam začne pripovedovati 
Mihcu in Jakcu o svojem življenju, ki 
se je tragično zaključilo, dokler se ne 
pojavi ponovno figura galeba, ki raz
trga rjuho, strah pa ponovno začne 
raznašati močna burja.

Nizka vsakdanjost pa prihaja v 
ospredje v naslednji črtici Angela Fer- 
racutija, ki opisuje razočaranega in 
potrtega narkomana. Slednji ima na
vado, da napada starejše, onemogle 
osebe in jim vzame tisto malo denar
ja, da bi si priskrbel mamila. Revšči
na, v kateri nekatere starejše osebe 
živijo, je skoraj neverjetna v današnji 
družbi, a kljub vsemu obstajajo še 
vedno osebe, ki živijo v umazanem, 
nesprejemljivem okolju, in to ravno 
nekaj metrov od nas.

Vojne grozote so opisane v črtici 
Marcella Foisa. Vojak piše pismo naj
prej svoji materi, da bi jo pomiril glede

svojega zdravstvenega stanja, ki pa 
v resnici ni tako dobro, kar spoznamo 
kasneje v pismu ženi, do katere je ze
lo ljubezniv, in v pismu bratu, do kate
rega pa je najbolj odkritosrčen.

Naslednja črtica je pisana v bolj 
hermetičnem duhu, saj si pisateljica 
Elena Soprano zamišlja, da jo  Petek 
neprestano potiska v neznane kraje

Erika Hrovatin, Jasna Simčič 
in Edvin Bukavec so uspešno 
opravili maturo. Vsi pri Rasti, 
MOSPu, Slovenskem kultur
nem klubu in Slovenskem  
odru jim iz srca čestitamo in 
jim želimo vso srečo.

neznanega mesta, od katerega odne
se samo prikazen temnega galebove
ga očesa. Strah pred preteklostjo in 
smrtjo, predvsem pa spomini na prej
šnje generacije pridejo na dan še v 
črtici Bianche Stancanelli. Avtorica je 
v svoji črtici zajela čar tržaških kafe- 
jev. V ogledalu kafeja zagleda oči ne
znanca, ki jo kar naenkrat spomnijo 
na nonota. Misel jo tako ponese daleč 
nazaj v preteklost, a ko se ponovno 
zdrami, ne vidi več neznanca v ogle
dalu. Ali je bil tudi to strah iz preteklo
sti?

Zadnja črtica Alessandre Stambu- 
rini pa se navezuje na literarni prepo
rod Trsta na začetku tega stoletja, ko 
se lahko že govori o tržaški literaturi z 
Italom Svevo m na čelu. Črtica ima za 
glavnega junaka proučevalca te dobe, 
ki pa, omamljen od čara Trsta, se po 
končanem simpoziju o Svevu zateče 
v staro mesto, kjer je v mladih letih 
doživel strastno ljubezen.

To so torej tržaški strahovi, straho
vi, ki so še vedno prisotni in ki jih ob
čutijo tudi ljudje, ki tu ne živijo. A kljub 
vsemu lahko med vrsticami zaznamo 
željo po uničenju teh strahov iz pre
teklosti in po gradnji novega sveta na 
pragu tretjega tisočletja.

Jadranka Cergol



GLASBA

R.E.M. v Sloveniji
25. julij je bil za ljubitelje 

rock glasbe zelo važen da
tum. V koprsko športno dvo
rano Bonlflka so namreč pri
šli Michael Stipe, Peter Buck 
in Mike Mills, člani skupine 
R.E.M., ene najboljših in naj
slavnejših rock skupin zad
njih desetletji. Na odru so 
pred znano skupino nastopili 
tudi hrvaški The Bambi Mo
lesters in Slovencem vedno 
priljubljeni Vlado Kreslin z 
Malimi bogovi in z nekaterimi 
člani Beltinške bande. Vsi pa 
so nestrpno pričakovali pred
vsem skupino R.E.M., tako 
da so gledalci iz Slovenije, 
pa tudi iz Italije, Hrvaške in 
Avstrije, kar počili, ko so 
ameriški glasbeniki stopili na 
deske.

Skupina je nastala leta 1980 v 
Athensu (Georgia), manjšem mestu 
na jugu Združenih držav Amerike, od 
leta ’81 dalje (poleti so namreč sne
mali prvo pesem, Radio Free Euro
pe, ki je bila v kratkem razprodana) 
pa je zaslovela po vsem svetu s 
svojimi ploščami. R.E.M. (mimogrede 
naj omenim, da so ime izbrali ob 
slučajnem brskanju po slovarju in po
meni Rapid Eye Movement -  hitro 
premikanje očesa; to je del spanja, 
ko je onirična aktivnost na višku) so v 
zgodovini glasbe važni predvsem za
to, ker so utrli pot spremembam v 
ameriški rock glasbi. Njihovi čisto po
sebni zvoki, njihova ritmika new wa
ve, njihova zvestoba majhnim za
ložbam in njihov vpliv na mlajše glas
benike so med drugim omogočili tudi 
drugim važnim rockerjem, ki so na
stali v ameriškem undergroundu, da 
pridejo na površje in v pesmih izpo
vejo svoje misli.

Chronic Town je bila njihova prva 
LP plošča, ki je že tedaj (leta ‘82) ka
zala, da je skupina, čeprav še v povo
jih, nekaj izrednega in glasbeno zrele
ga. Sledila je plošča Murmur (naslov 
je Stipe izbral, ker je to ena izmed še
stih najenostavnejših angleških be
sed), za takratne čase popolnoma-re-

volucionarna in divja, toliko da jo je 
slovita revija Rolling Stone proglasila 
za ploščo leta; nato Reckoning, z veli
ko čistejšim zvokom, ki jih je definitiv
no uveljavila tudi v Evropi; Fables Of 
The Reconstruction, ki je nastala v 
trenutku hude krize skupine (pred
vsem zaradi preutrujenosti), je pa za
znamovala njihovo novo smer in več
plastnost kljub osnovni zvestobi njiho
vi tipični zvočnosti; Lifes Rich Page
ant, soliden, trd in direkten, ter v be
sedilih politično angažiran, jasnejši, 
manj abstrakten ali razdrobljen; Dead 
Letter Office, zbirka pesmi b-side, do 
tedaj neizdelanih ali nedokončanih 
pesmi in radovednih poskusov; Docu
ment, pravi komercialni uspeh, ki je v 
nekaj tednih prodal več kot milijon 
plošč, ki je sicer fragmentaren, kaoti
čen In neenak, vsebuje pa dve izmed 
njihovih najbolj znanih pesmi, The 
One I Love in It’s The End Of The 
World As We Know It (And I Feel Fi
ne)', Green, linearen, simetričen, z 
osesivnimi refreni, z nežnimi balada
mi in mogočnim rockom, predvsem 
pa s prvo svetovno turnejo skupine in 
s planetarnim uspehom (prodaje so 
kar podvojili); izredno uspešna Out 
Of Time, njihova prva plošča tega de
setletja, ki sicer ni perfektna kot mno

ge druge, vsebuje pa še da
nes verjetno najbolj priljublje
no pesem skupine R.E.M. 
(na vsakem koncertu jo sko
raj bolj naglas pojejo gledal
ci kot pa Stipe), Losing My 
Religion, z izredno zanimi
vim video-clipom, in pa po
pularno Shiny Happy Peo
ple, v duetu s pevko Kate 
Pierson skupine B-52’s; Au
tomatic For The People, te
mačna, lirična in polna pato- 
sa, ki vsebuje skoraj samo 
akustične pesmi, med kateri
mi bi omenil predvsem Eve
rybody Hurts (druga pesem, 
ki jo gledalci od začetka do 
konca zapojejo s pevcem na 
odru) in Man On The Moon; 
Monster, pravo nasprotje 
prejšnje plošče, trda, drama

tična, ironična, včasih skoraj na meji 
grunge-ja, z izrednimi virtuozizmi 
električne kitare in z mogočnostjo, ki 
jo njene pesmi sporočajo gledalcem 
na koncertih, in primis What’s The 
Frequency, Kenneth?; New Adventu
res In Hi-Fi, delno že snemana brez 
bobnarja Billa Barryja (med tunejo 
plošče Monster gaje možganska kap 
skoraj ubila) in po mnenju mnogih kri
tikov zadnja plošča skupine, ki pa je v 
resnici samo potrdila njihovo svežino, 
priljubljenost in originalnost, ter jih pri
pravila na novo uspešnico, Up, ki je 
v zadnjih mesecih zaznamovala novi 
preporod rockovskega benda R.E.M.

Koncert v Kopru, zadnja etapa ev
ropske turneje, je korak za korakom 
prehodil vso njihovo kariero, se seve
da zaustavil pri uspešnicah iz zadnje 
plošče, predvsem pa je vsem obože
valcem podaril dve uri magnetnega 
rocka. Člani skupine so bili publiki ze
lo hvaležni, izrazili so zadovoljstvo 
nad Slovenijo in obljubili, da se bodo 
v prihodnje še vrnili. Upajmo, da bodo 
obljubo res izpolnili, saj bo najbolj 
priljubljena rock skupina devetdese
tih let gotovo znala popeljati svoje 
uspehe in melodije tudi v naslednje 
desetletje.

Tomaž Susič



L I T E R A T U R A

D A N  O D H O D A

Mrzle bodo tračnice,
ki me bodo odpeljale proč od doma
in siv bo dan,
ki me bo spremil na vlak
in posušene trave od burje
vse bele od ledu
mi bodo dale slovo.
Oditi daleč,
čez valovito morje teh kraških skal,
ki me priklenjajo k sebi,
izginiti z obzorja kot svobodni ptič
in pozabiti vse, kar je  bilo do zdaj.
Se ne bati vetra, ki mrši gotovost
in vzbuja že umirjene strasti;
se ne bati vetra, ne,
ki te spominja, da si še vedno sam.
Biti tako močan,
da te nikoli več ni strah.
Da, rada bi odšla, 
začela spet vse 
in bila to, kar sem - 
bitje neznanskih valovanj.

S  P R I J A T E L J E M

V tišini noči slišim tvoj korak
in takrat vem,
kdo prihaja v moje srce.
In tudi če ne morem več 
in ne verjamem več nobenemu, 
tebi le odpiram vrata 
in te že nestrpno čakam.
Operi vse te temne dni iz mojih oči.
Zima in strah
sta izpraskali vso moč iz njih.
Misliti nate
in te poslušati v mislih
je skoraj kot te imeti tu.
Igraj se z mano
v čaru te jasne zimske noči,
ki jo  krasi le luna in njeni biseri.
Te prosim, potolaži me, kot veš le ti.
Igraj se z mano s svojimi rokami 
ali kot hočeš ti.
Da bi bila še enkrat tvoj odprt klavir, 
ki sprejema vse tvoje vzgibe, 
posluša tvoje sanje, ponavlja tvoje vzdihe. 
Bodi vsaj še enkrat ti edini, 
ki odpira vrata v moje skrivnosti.

N O K T U R N O

Zvezde danes so kot biseri 
in ne misli,
cla je lahko te pozabiti.
Če padel kamen bi v vodnjak, 
bi se potopil brez valov, 
a je padel v mor je, 
ki se širi in valovi vsepovsod.

Tako je  v meni, 
odkar si ti v tej moji duši.
Še zdaj odmeva in razburja se 
to morje od tvojega prihoda 
in kot ladja so misli, 
da bi te lahko dosegla.
Saj vem, da te ne smem iskati več, 
ker ti si bil le utrinek, 
ki zagori v nič,
a vseeno težko mi je  in zaboli, 
če pomislim, da si bil mi sonce 
za te moje dni.

Ne misli, cla je lahko te pozabiti.

B E L I  V R T N I C I

Krhek si bil, 
komaj vzbrstela roža - 
zato si moral pasti.
Nikoli več mi ne bo uspelo te pozabiti.
Ti si bil svetla zora 
dišečega pomladnega dne; 
prišli so črni oblaki in zakrili sonce, 
a od kod?
Katere so bile tvoje
nepremagljive bitke,
da se jim nisi mogel upreti?
In tem nevihtam nisi preživel.

Ti si bil le nežni ljubki cvet 
in si rastel sam med trni; 
tako ni bilo težko umreti.
Mislila sem, da ti boš zmagal vse, 
a sem se motila, 
prelepa nežna vrtnica, 
ki cveti le za sončni dan 
in potem ovene.
Kot nje,
še tebe zdaj ni več.

Raffaella Petronio


